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Fa uns mesos diversos veïns i veïnes de la vila posaven el crit d’alerta 
per una problemàtica que afecta les seves llars. Les explosions 
dutes a terme a la pedrera de les Llangònies provocaven movi-
ments evidents a les seves cases cada cop que se n’hi produïa 

una. Aquest fet va causar la mobilització de les persones afectades, amb 
una recollida de signatures que van adreçar a l’Ajuntament per denunciar 
la problemàtica.

Les dues formacions que conformem l’equip de govern vam entomar 
la qüestió que ha derivat en un seguit de mesures de pressió sobre la 
Generalitat, l’òrgan que regula aquest tipus d’explotacions i vetlla per tal 
que es compleixi la normativa vigent. Algunes d’aquestes mesures són 
la cerca d’ informació sobre la legalitat del projecte, assessorada per un 
tècnic mediambiental que en tot moment avalua la situació, així com el 
contacte directe amb els departaments de Territori i Medi Ambient i el 
d’Empresa i Coneixement (transformats amb el nou govern en els actuals 
departaments de Polítiques Digitals i Territori, el d’Empresa i Treball i el 
d’Acció Climàtica, Alimentació i Agenda Rural). 

Després de diverses reunions amb la Generalitat i després de fer pública 
aquesta situació amb una xerrada oberta a la població organitzada per 
l’Ajuntament, han anat sortint a la llum alguns informes que, a més, posen 
sobre la taula incompliments de la normativa per part de l’empresa conces-
sionària i que no s’havien detectat fins que el consistori hi ha posat atenció. 
Aquestes mesures i el seguiment exhaustiu de les detonacions i de la legali-
tat vigent del projecte ha generat un debat molt més enllà de la problemàtica 
concreta amb les cases de les veïnes ja que les detonacions també podien 
provocar despreniments a les roques de la cinglera del Capelló, afectant així 
el patrimoni natural i cultural de la vila. Ara per ara la Generalitat i l’empresa 
realitzen un control on es mesura la intensitat de les detonacions, al mateix 
temps que està en tràmit una demanda d’ampliació de l’explotació.

Una altra qüestió a posar sobre la taula és el plantejament de què passarà 
un cop s’acabi la concessió, sempre i quan no s’autoritzi l’ampliació de-
manada ja per l’empresa. Les experiències anteriors ens diuen que són 
moltes les pedreres que, un cop explotades i ja finalitzades les conces-
sions, resten abandonades o en els pitjors dels casos es converteixen en 
abocadors. És el cas de la pedrera Berta al Vallès Occidental, així com 
també de la Pedrera de la Feu a Argentona, entre d’altres. Només cal fer 
una simple cerca d’hemeroteca per veure’n desenes de casos. 

Des de Vila de Capellades- CUP, en primer lloc, volem donar suport a les 
veïnes afectades i també a les persones que s’han constituït com a Plata-
forma per denunciar aquesta situació, i seguirem amatents de les accions 
de denúncia que puguin sorgir al carrer. En segon lloc, reiterem el compro-
mís de treballar-ho des de la institució, com seguim fent a dia d’avui, pres-
sionant a la Generalitat per tal que vetlli per la reconstrucció total de la mun-
tanya i per evitar que hi pugui haver una ampliació d’aquesta explotació.

Si volem preservar el patrimoni natural i cultural, volem preservar el medi 
ambient, el paisatge natural i evitar possibles afectacions futures més 
greus, caldrà organitzar-se i mobilitzar-se! 

LLANGÒNIES EL CATALÀ  
NO ES TOCA! 

Aquests darrers mesos hem vist com la maquinària repressora 
de l’estat espanyol ha tornat a posar la nostra llengua al seu 
punt de mira, amb una sèrie d’atacs en contra de l’escola ca-
talana. La denúncia d’una família de l’escola Turó del Drac de 

Canet de Mar va provocar que el TSJC imposés unes mesures cau-
telars que obliguen a realitzar el 25% de les hores lectives de P5 en 
castellà. Aquestes mesures es van fer públiques pocs dies després que 
el Tribunal Suprem espanyol ratifiqués una sentència del mateix TSJC 
que liquida la immersió lingüística i obliga al Departament d’Educació a 
assegurar un 25% de castellà a totes les aules de Catalunya. Aquest fet 
va posar un altre cop l’ús del català al centre del debat polític i des de 
l’estat espanyol els partits espanyolistes van ensenyar el seu costat més 
ranci  amb una sèrie d’atacs en forma de declaracions desafortunades, 
com les de Pablo Casado, que va arribar a dir que “hi ha professors 
amb instruccions de no deixar anar al lavabo els nens que no parlen 
català a classe”. 

Però malgrat les sentències i falses acusacions, la realitat del català és 
una altra. De fet, ara mateix, i al contrari del que alguns voldrien fer creu-
re, la situació de la nostra llengua a les aules ja passa per una situació crí-
tica i, segons els últims informes del Departament d’Educació, més del 
28% dels alumnes no el fa servir mai o gairebé mai. Les sentències com 
la del TSJC abonen arguments falsos i perillosos d’instrumentalització 
política de l’educació i de la llengua, com podem veure amb declara-
cions com les de Casado. Està clar que totes aquestes accions no són 
casos aïllats, sinó que responen a una voluntat conjunta de minoritzar la 
llengua catalana en tots els seus usos socials.

Davant d’això, la resposta de la societat catalana no s’ha fet espe-
rar. El passat dissabte 18 de desembre, milers de persones es van 
manifestar a Barcelona en defensa de la immersió lingüística amb el 
lema “ara i sempre, l’escola en català”. Es tracta d’una manifestació 
promoguda per la plataforma “Somescola”, que aplega fins a 54 en-
titats que, conjuntament, han posat ≠en marxa l’enèsima campan-
ya en defensa de l’ús del català a les aules. Des d’aleshores, varies 
manifestacions, xerrades i altres actes reivindicatius s’han succeït a 
diferents viles i ciutats de tots el país, demostrant una vegada més 
que la societat civil es manté ferma davant les ingerències de l’estat 
espanyol i que té clar que el model d’immersió lingüística no es toca. 

Des la CUP també ens hem sumat a la campanya a nivell nacional, 
donant suport a les diferents accions i sumant-nos a les manifesta-
cions. A Capellades, el passat 26 de gener vam presentar una moció 
en defensa del català, aprovada amb els vots a favor de tots els grups 
municipals, excepte Ciutadans. Queda clar, doncs, que la majoria de 
la societat catalana defensa el model d’escola catalana com a eina de 
cohesió social, per a la igualtat d’oportunitats i per a la normalització 
de la llengua.

Plantem cara: l’escola en català, ara i sempre!
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Va haver de caure un tros de sostre per a què es posés a sobre 
la taula la necessitat d’un espai jove a Capellades.  Era el 2006 
i grups de música de joves del poble assajaven en una de les 
sales de l’antic escorxador, a falta d’un espai millor on poder fer-

ho. L’antiguitat de l’edifici i la seva mala conservació van fer que es des-
prengués un tros de sostre de la sala on assajaven. Per sort, no va passar 
res greu però la sala quedà precintada i els grups, sense espai on assajar.

Aquesta va ser l’espurna. Un reduït i divers grup de persones van co-
mençar a plantejar la necessitat d’un espai jove a Capellades i crearen 
el grup de treball del “Projecte Escorxador Jove” amb una clara inten-
ció: Recuperar l’antic escorxador municipal i convertir-lo en L’Escorxador 
jove, espai de trobada per al jovent capelladí, transformant un espai en 
desús i oblidat en una infraestructura d’ús públic i social per a la  vila.
En poc temps van fer molta feina. Van demanar al consistori la signatu-
ra d’una declaració de suport institucional al Projecte Escorxador Jove, 
que va ser aprovada per unanimitat, amb la promesa de tots els partits 
presents de l’obertura d’una primera partida pressupostària de recolza-
ment al projecte. També, ja que les eleccions municipals eren al cap d’un 
mes, demanaren el suport explícit de tots els partits polítics capelladins, 
incloent en els seus programes electorals el projecte.

Al maig, coincidint amb les eleccions municipals, el grup de treball va pre-
sentar una nova iniciativa popular (aquesta vegada signada per la majoria 
d’entitats, associacions i grups socials de Capellades) amb un seguit de 
punts concrets: La creació de la figura de  tècnic municipal de joventut, 
l’elaboració d’una primera Memòria Valorada del projecte, la presentació 
d’aquest projecte al PUOSC de 2007 i la declaració del projecte del Casal 
Jove de l’Escorxador com a prioritari per a aquella legislatura. 

D’aquests quatre punts només va arribar a materialitzar-se el primer i el Pro-
jecte Escorxador Jove va acabar al fons d’un calaix. Al 2011 l’Assemblea 
de Joves de Capellades va voler recuperar-lo organitzant una trobada per 
treure la pols a aquesta reivindicació històrica, però no va canviar res. 

Malgrat tots els partits polítics deien estar d’acord en la necessitat d’un 
espai jove al poble i d’haver-ho inclòs en els seus programes electorals 
d’aquelles i futures eleccions, el cert és que aquest projecte va quedar al 
calaix des de 2007 i va convertir-se en l’afegitó que tots els programes in-
cloïen en matèria de joventut, però sense cap intenció més enllà de gastar 
una mica de tinta i espai entre les tantes promeses de legislatura.

Vila de Capellades-CUP també ho vam incloure en els successius progra-
mes electorals però amb clara intenció de tirar-ho endavant. El 2015, en 
guanyar les eleccions, vam començar a treballar el tema, tot i que no va ser 
fins els següents comicis que plantejàvem una ubicació viable i sostenible 
econòmicament per acollir l’espai jove: l’antic Chup’s.

Un espai realment jove només és possible si en la definició i creació 
d’aquest, el jovent hi és present. Per aquest motiu, des del primer mo-
ment, es va optar per tirar endavant el projecte amb un procés participatiu, 
no només per poder identificar les seves necessitats i així definir millor les 
polítiques de joventut, sinó també per definir els usos d’aquest nou equi-
pament que ha de ser seu. 

Vila de Capellades-CUP sempre s’ha mostrat ferma amb aquest projecte, 
posant-lo com a condició indispensable per formar part de  l’equip de 
govern municipal en els darrers comicis. Sembla que aviat serà realitat!

ESPAI JOVE, UNA REIVINDICACIÓ HISTÒRICA
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Un dels grans reptes que ens vam marcar a la legislatura passada  va ser el de 
l’establiment i consolidació de la regidoria de Joventut. Aquest repte el vam assolir i 
va marcar un punt d’inflexió en les polítiques que s’estableixen des de l’Ajuntament, 
donant al col·lectiu jove l’atenció que li pertoca. Ara bé, en aquest procés també 

vam tenir diversos moments en els quals la necessitat de tenir un Espai Jove es feia evident. 
És per això que en la present legislatura un dels principals reptes que ens havíem marcat 
des de bon principi era l’obertura d’aquest nou espai a Capellades. A més, i com hem pogut 
veure en l’article anterior, cal recordar que aquest era un projecte reclamat històricament pel 
col·lectiu jove a la vila però que els governs anteriors no li havien sabut donar una resposta 
adequada. 

No obstant, i com ja us hem pogut anar anunciant en altres ocasions, el projecte ja camina i 
les obres són per fi una realitat. Aquest ha estat un camí ple d’entrebancs burocràtics i el que 
era una idea força definida a principis de legislatura, no s’ha pogut materialitzar fins gairebé 
tres anys després. Aquest és un exemple més de l’excessiva burocratització que pateixen 
els ens locals (com molts d’altres).   Ara bé, i malgrat tots els plans, estudis, projectes, en-
questes, etc. que hem hagut de realitzar, tot plegat  s’està transformant en un espai amb 
unes bases fortes.

L’establiment de l’Espai Jove es farà a l’antiga pizzeria Chup’s. És una localització que ens és 
idònia tant per les característiques del mateix edifici, com per la viabilitat econòmica de les 
reformes i la situació urbana dins la mateixa vila. Així, aquest edifici estarà obert la major part 
de la setmana i part de l’equip tècnic de l’Ajuntament (Joventut i Educació) es mourà allà. 
Això, conjuntament amb la contractació d’una figura de dinamització, ens permetrà tenir un 
horari generós i ideal per a les necessitats del jovent. A més, tots els serveis que fins ara es 
feien a la Biblioteca, es faran en aquest nou establiment. D’aquesta manera, el Punt Jove, 
les atencions personalitzades, les assessories, el Centre de Noves Oportunitats, el Consell 
d’Infants, etc. S’ubicaran en aquest nou espai. Això ajudarà a oxigenar la Biblioteca munici-
pal, fins ara ocupada en bona part pels serveis tècnics de l’Ajuntament.

Ara bé, l’obertura del nou Espai Jove no s’enfoca únicament en una voluntat de distribució 
interna dels serveis tècnics, sinó que s’acompanyarà de tota aquella programació que fins 
ara havia mancat. Aquest és un repte que hem de saber respondre i mantenir en el temps. 
Així, el jovent disposarà d’ un espai on reunir-se, informar-se, participar activament en pro-
jectes que beneficiïn el propi col·lectiu i la vila en general; disposarà, en definitiva, d’un espai 
de referència on podrà vehicular les seves necessitats i resoldre-les en la mesura que sigui 
possible. És un espai, a més, que busca la complicitat del jovent des del primer moment, i 
prova d’això són, per exemple, els diversos Serveis comunitaris que s’han format al voltant 
d’aquest projecte als instituts de la vila i que han arrencat amb tanta energia. Al final aquest 
és un espai que és en primera instància del jovent, se l’ha de fer seu, i és en aquest camí 
que treballarem.

Quan inaugurem el nou Espai Jove de Capellades, s’obrirà un nou cicle en les polítiques de 
joventut de la vila. Aquest nou cicle ha d’anar de la mà, forçosament, amb el col·lectiu jove i 
beneficiarà el conjunt de la vila.

Amb el jovent de Capellades, fem vila!

ESPAI 
JOVE

ESTEM  
TREBALLANT  
EN... 

Consell d’Infants
Aquest curs els nous membres del Consell d’In-
fants estan treballant en un projecte sobre el medi 
ambient amb perspectiva de gènere.

Pla Educatiu d’Entorn
Aquest segon trimestre s’engegarà de nou el 
Projecte de convivència, que va haver d’aturar-se 
amb la pandèmia. Aquest projecte pretén sensibi-
litzar sobre les desigualtats i discriminacions que 
pateixen alguns joves i la necessitat de treballar 
per una millor convivència al municipi.

Manteniment  
a les escoles

Aquests últims mesos s’han realitzat diverses ac-
tuacions de manteniment als centres educatius. 
S’ha canviat tot el terra de l’escola bressol i s’ha 
pintat l’edifici de Primària de l’Escola Marquès de 
la Pobla, entre d’altres intervencions.

Projecte d’orientació en 
la transició educativa

Des de l’àrea de Joventut i Educació, s’ha en-
gegat un projecte per facilitar i millorar l’acompa-
nyament amb els i les joves que finalitzen l’ESO i 
Batxillerat i que necessiten d’orientació per deci-
dir quin camí triar. Aquest projecte també inclou 
diverses sessions d’autoconeixement i gestió 
emocional.

Obres al carrer d’Oló
Els propers mesos començaran les obres per ar-
ranjar el carrer d’Oló i d’altres carrers annexos del 
casc antic de Capellades. Aquest projecte és la 
primera fase de millora dels carrers del casc antic.
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ESTEM  
TREBALLANT  
EN... 

Adequació  
Parc Prehistòric  
Abric Romaní

Des de fa setmanes han començat les obres 
d’adequació i millora de l’Abric Romaní per fer 
possible la seva obertura definitiva, fet que farà 
possible la visita al museu i passejar per la cingle-
ra del Capelló.

Festa del Joc  
i de l’Esport

Després de dos anys d’aturada les àrees d’esport 
i educació treballen amb les AFAs i les entitats es-
portives per recuperar una nova edició de la Festa 
del Joc i de l’Esport, en què l’activitat esportiva 
pren els carrers d’un dissabte de primavera.

Pressupostos  
participatius

Aquest any s’encetarà el projecte de pressupos-
tos participatius en què des de l’Ajuntament es 
posarà a disposició de la ciutadania part del seu 
pressupost municipal.

Habitatge
Enguany procedirem a la verificació d’habitatges 
buits. Un cop identificats, donarem a conèixer el 
catàleg de recursos de què disposa el Consell 
Comarcal de l’Anoia per a propietaris i llogaters 
amb l’objectiu d’ampliar el parc d’habitatge, amb 
garanties per a ambdues parts.

Més d’una vegada ens hem preguntat en quin moment deuria començar tot perquè 
les persones llegides com a dones siguem víctimes de les desigualtats. Quin és el 
punt de partida de la devaluació del nostre treball i de l’inici de l’ordre patriarcal? 
Hi ha un gir clau en la nostra història, la de les dones. Federici diu que “en l’Europa 

precapitalista la subordinació de les dones als homes havia estat atenuada pel fet que teníem 
accés a les terres comuns i a altres béns comuns, mentre que en el nou règim capitalista les 
dones ens convertim en els béns comuns”  

Al llarg dels segles XVI i XVII les dones vam ser privades de tota autonomia i sotmeses a un 
intens procés de degradació social i vam perdre terreny en totes les àrees de la vida social. 
Primer, amb una erosió sostinguda dels drets a través d’un procés legal d’infantilització que 
impossibilitava que les dones tinguessin dret a realitzar activitat econòmica pel seu compte. 
Aquesta exclusió de les dones al salari donava poder als treballadors sobre les seves espo-
ses. Posteriorment, amb la diferenciació en l’ús dels espais públics; una dona sense anar 
acompanyada corria el risc de ser ridiculitzada o atacada sexualment. A Anglaterra les dones 
eren dissuadides de seure davant de casa i se les ordenava que no es reunissin amb les se-
ves amigues; la paraula gossip (xafardejar) començava a prendre connotacions pejoratives. A 
l’Europa del s. XVII les dones que protestaven se’ls hi posava un morrió i eren passejades pel 
carrer. Un altre fet destacable va ser la construcció de nous cànons culturals que maximitza-
ven les diferències entre homes i dones, fet que va desenvolupar a crear prototips femenins 
i masculins a través d’una reforma del llenguatge.  

Aquesta demonització i conquesta de la dona serveix ara per justificar l’expropiació dels 
nostres drets, la nostra força del treball i dels nostres cossos. On abans la dissidència era 
extermini, avui és empresonament i judicialització de la protesta. 

Malgrat els esforços de tants segles enrere per sotmetre’ns, continuem dempeus, rebels, 
autoorganitzant-nos i ocupant l’espai públic. 

N’és un exemple La Taula de Dones, que enguany ha dissenyat i creat una exposició, produ-
ïda per l’Ajuntament de Capellades, que convida a reflexionar sobre les ferides que arrosse-
guem com a dones en les diferents etapes vitals. En aquesta mostra podrem veure com, a 
dia d’avui, encara subsisteixen prejudicis, discriminacions i atacs.  L’exposició hi serà durant 
tot el mes de Març al Museu Molí Paperer. 

El 8 de Març sortim als carrers, fem vaga feminista!

EL TREBALL  
FEMENÍ COM A  

RECURS NATURAL


